

**PEMBERITAHUAN PERTANYAAN BUKAN LISAN DEWAN RAKYAT
MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KEDUA,
PARLIMEN KEEMPAT BELAS**

PERTANYAAN : BUKAN JAWAB LISAN

DARIPADA : TUAN WONG CHEN [SUBANG]

SOALAN

Minta **MENTERI TENAGA, SAINS, TEKNOLOGI, ALAM SEKITAR DAN PERUBAHAN IKLIM** menyatakan senarai semua usaha-usaha yang telah dilakukan oleh pihak Malaysia bersama dengan pihak Indonesia untuk mengatasi masalah jerebu yang melanda negara pada tahun ini. Apakah halangan terbesar untuk mengatasi masalah jerebu ini.

JAWAPAN

Tuan Yang Dipertua,

MESTECC telah mengambil tindakan bagi mengatasi masalah jerebu yang kebanyakannya berpunca daripada kebakaran hutan tempatan mahupun di negara jiran seperti yang berikut:

- i. Bagi tujuan membersihkan atmosfera dan mengurangkan kesan jerebu, MESTECC, dengan kerjasama Jabatan Meteorologi Malaysia (MetMalaysia) dan Tentera Udara Diraja Malaysia (TUDM) telah menjalankan 5 kali operasi pembenihan awan di beberapa negeri di Semenanjung Malaysia pada 16 hingga 19 September dan juga di Sarawak pada 21 dan 22 September. Operasi-operasi ini dilaporkan berjaya menghasilkan hujan dan seterusnya mengurangkan impak jerebu.
- ii. Bagi menangani impak jerebu akibat daripada kebakaran tempatan, kerajaan telah menggerakkan anggota-anggota Bomba, NADMA dan PBT bagi usaha pemadaman kebakaran.

NO. SOALAN : 7

Apabila keadaan membenarkan, kerajaan telah juga melaksanakan operasi pengeboman air seperti pada 15 hingga 22 Ogos di Miri, Sarawak dan pada 22 dan 23 September di Sri Aman, Sarawak dengan menggunakan pesawat Bombardier 415 yang berjaya mengurangkan kejadian jerebu akibat daripada kebakaran hutan tempatan dan mengelakkan darurat jerebu di Sri Aman;

- iii. MESTECC melalui Kementerian Luar Negeri telah mengutus surat bertarikh 6 September 2019 kepada Kementerian Lingkungan Hidup dan Kehutanan Indonesia. Malaysia telah meminta pihak Indonesia mengambil tindakan segera memadamkan kebakaran hutan dan ladang di Indonesia;
- iv. Pada 10 September 2019, MESTECC telah mengadakan perjumpaan dengan wakil kedutaan Indonesia di Kuala Lumpur dan menawarkan bantuan untuk memadamkan kebakaran hutan/ladang di Indonesia;
- v. Pada 11 September 2019, MESTECC telah mengutus satu surat lagi kepada Kementerian Lingkungan Hidup dan Kehutanan Indonesia dan menyatakan hasrat untuk mengadakan mesyuarat di Jakarta bagi membincangkan isu jerebu rentas sempadan;
- vi. Pada 6 November 2019, MESTECC telah mengutus satu surat lagi kepada Kementerian Lingkungan Hidup dan Kehutanan Indonesia untuk memohon maklumat berkaitan syarikat atau Malaysia yang terlibat dalam kes-kes pembakaran terbuka di Indonesia; dan
- vii. MESTECC juga telah mengutus surat dan mengadakan perbincangan *tele-conference* dengan Sekretariat ASEAN supaya mesyuarat *tele-conference* khas di peringkat Menteri untuk membincangkan isu jerebu rentas sempadan dapat diadakan dan bagaimana platform ASEAN boleh digunakan dengan lebih efektif lagi dalam menangani jerebu merentas sempadan.

NO. SOALAN : 7

Di peringkat ASEAN, Malaysia akan terus memainkan peranan untuk menggesa negara anggota terutamanya Indonesia untuk mematuhi obligasi di bawah ASEAN Agreement on Transboundary Haze Pollution bagi mencegah kejadian jerebu rentas sempadan. Selain itu, negara anggota perlu memberikan perhatian serius bagi merealisasikan Road Map on ASEAN Cooperation towards Trans-boundary Haze Pollution Control with Means of Implementation. (yang merupakan kerangka ke arah visi ASEAN Haze Free Region by 2020)

Baru-baru ini, delegasi Malaysia telah menghadiri Mesyuarat Committee and Conference of Parties to ASEAN Transboundary Haze Pollution dan ASEAN Ministerial on Environment yang diadakan dari 6 hingga 11 Oktober 2019 di Siem Reap, Cambodia. Malaysia telah menegaskan bahawa negara anggota ASEAN khususnya Indonesia perlu mengambil tindakan selaras dengan undang-undang negara masing-masing ke atas individu atau syarikat yang menyebabkan kebakaran hutan dan tanah tanpa mengira negara asal syarikat terbabit.

Melalui mesyuarat tersebut juga, Malaysia telah meminta panduan daripada Sekretariat ASEAN untuk meneliti instrumen yang lebih berkesan yang boleh dipersetujui secara bersama bagi membolehkan tindakan punitif diambil ke atas individu atau syarikat pemilik tanah yang menjadi punca kejadian jerebu merentas sempadan supaya ia tidak berulang pada masa akan datang.

Sekian, terima kasih.